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Penelitian ini dilatar belakangi oleh kenyataan bahwa  masih banyaknya 

nilai siswa yang belum mencapai diatas kkm yang telah ditetapkan oleh sekolah, 

rendahnya nilai siswa disebabkan karena masih banyak yang tidur di dalam 

kelas, keluar masuk kelas, dan berbicara dengan sesama temanya pada jam 

pelajaran sedang berlangsung. Selain itu guru dalam mengajar belum 

menggunakan metode bervariasi sehingga masih bersifat menonton,  yang 

dalam kegiatan belajar mengajar banyak didominasi metode ceramah. Untuk itu 

untuk meningkatkan minat dan hasil belajar adalah dengan menggunakan metod 

make a match dalam pembelajaran Al Quran hadits. Rumusan masalah ini 

adalah (1) Adakah  pengaruh penerapan pembelajaran Make A Match terhadap  

Minat peserta didik pada mata pelajaran Al Quran hadits  di MTsN 3 Blitar ?  

(2) Adakah  pengaruh penerapan pembelajaran Make A Match terhadap  hasil 

belajar peserta didik pada mata pelajaran Al Quran hadits  di MTsN 3 Blitar? 

(3) Adakah  pengaruh penerapan pembelajaran  Make A Match terhadap  Minat 

dan hasil belajar peserta didik pada mata pelajaran Al Quran hadits  di MTsN 3 

Blitar?  

 Tujuan penelitian ini adalah Untuk (1) membuktikan pengaruh 

penerapan pembelajaran Make A Match terhadap  Minat peserta didik pada mata 

pelajaran Al Quran hadits  di MTsN 3 Blitar. (2)  membuktikan pengaruh 

penerapan pembelajaran Make A Match  terhadap  hasil belajar peserta didik 

pada mata pelajaran Al Quran hadits  di MTsN.  Blitar (3) membuktikan apakah 

ada pengaruh penerapan pembelajaran Make A Match terhadap Minat dan hasil 

belajar peserta didik pada mata pelajaran Al Quran hadits  di MTsN 3 Blitar. 

 Penelitian ini menggunakan pendekatan kuantitatif dan  jenis penelitian 

quasi experimental design. Dalam penelitian ini yang menjadi subjek penelitian 

adalah kelas VII B sebagai kelas kontrol dengan menggunakan metode 

konvensial dan kelas VII G sebagai kelas eksperimen dengan menggunakan 

metode make a match. Pengumpulan data penelitian ini menggunakan 

instrumen soal test, angket, observasi dan dokumentasi dengan teknik 

pengolahan data uji validitas, uji reliabilitas, uji normalitas, uji himogenitas dan 

uji hipotesis, uji T dan manova.  

Hasil penelitian ini Dapat dilihat melalui uji hipotesis 1 nilai sig. (2-

tailed) < 0,05 atau 0,026 < 0,05. Berdasarkan hasil tersebut, bahwa Ada 

pengaruh yang signifikan penerapan model pembelajaran make a match 

terhadap minat belajar siswa pada mata pelajaran Al-Qur’an Hadits Kelas VII 

MTsN 3 Blitar. Untuk uji hipotesis 2 nilai sig. (2-tailed) < 0,05 atau 0,013 < 

0,05. Berdasarkan hasil tersebut, bahwa Ada pengaruh yang signifikan 
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penerapan model pembelajaran make a match terhadap hasil belajar siswa pada 

mata pelajaran Al-Qur’an Hadits Kelas VII MTsN 3 Blitar. Dan untuk uji 

manova nilai signifikansi lebih kecil dari taraf signifikansi 0,05 atau 0,025 < 

0,05. Sehingga keputusan Ha diterima. Dengan demikian bahwa adanya 

Pengaruh Metode Pembelajaran Make a Match terhadap minat dan hasil belajar 

siswa pada mata pelajaran Quran Hadits di MTsN 3 Blitar. 
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ABSTRACT 
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Students' Interest and Learning Outcomes in Al-Quran Hadith Subjects at 

Mtsn 3 Blitar, Thesis, Department of Islamic Religious Education, Faculty of 

Tarbiyah and Teacher Training, Sayyid Ali Rahmatullah State Islamic 

University Tulungagung. Thesis Supervisor: Dr.H. Khoirul Anam M.Pd.I 
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This research is motivated by the fact that there are still many students' scores 

that have not reached above the kkm set by the school. The low scores of students are 

caused by the fact that there are still many who sleep in class, go in and out of class, 

and talk to their friends during class hours. Apart from that, teachers in teaching do not 

use varied methods so they are still observing, which in teaching and learning 

activities is dominated by the lecture method. For this reason, to increase interest and 

learning outcomes is to use the make a match method in learning Al-Quran hadith. The 

formulation of this problem is (1) Is there an influence of implementing the Make A 

Match learning on students' interest in Al-Quran hadith subjects at MTsN 3 Blitar?   

(2) Is there an influence of implementing the Make A Match learning on student 

learning outcomes in Al-Quran hadith subjects at MTsN 3 Blitar? (3) Is there an effect 

of implementing the Make A Match learning on students' interest and learning 

outcomes in Al-Quran hadith subjects at MTsN 3 Blitar? 

The aim of this research is to (1) prove the effect of implementing the Make A 

Match learning on students' interest in Al-Quran hadith subjects at MTsN 3 Blitar. (2) 

prove the effect of implementing the Make A Match learning on student learning 

outcomes in Al-Quran hadith subjects at MTsN.   Blitar (3) proves whether there is an 

effect of implementing the Make A Match learning on students' interest and learning 

outcomes in Al-Quran hadith subjects at MTsN 3 Blitar. 

This research uses a quantitative approach and a quasi experimental design 

type of research. In this study, the research subjects were class VII B as the control 

class using the conventional method and class VII G as the experimental class using 

the make a match method. Data collection for this research used test instruments, 

questionnaires, observation and documentation with data processing techniques of 

validity test, reliability test, normality test, hymogeneity test and hypothesis test, T test 

and MANOVA. 

The results of this research can be seen through hypothesis testing 1 sig value. 

(2-tailed) < 0.05 or 0.026 < 0.05. Based on these results, there is a significant influence 

of the application of the make a match learning model on students' interest in learning 

in the Al-Qur'an Hadith subject Class VII MTsN 3 Blitar. To test hypothesis 2, the sig 

value. (2-tailed) < 0.05 or 0.013 < 0.05. Based on these results, there is a significant 

influence of the application of the make a match learning model on student learning 

outcomes in the Al-Qur'an Hadith subject Class VII MTsN 3 Blitar. And for the 

Manova test the significance value is smaller than the significance level of 0.05 or 

0.025 <0.05. So Ha's decision was accepted. Thus, there is an influence of the Make a 
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Match Learning Method on students' interest and learning outcomes in the Quran 

Hadith subject at MTsN 3 Blitar. 
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 اِىخلاصح

, "تأثٍش تْفٍز اِستشاِتٍجٍح اِىتعيٌ ٍطاتقح عيى إِتَاٍاخ ٕٕٗٓاِىجْح, ىٍيح, 

ٗاِىحذٌث فً اِىَذسسح اِىثاٌّ٘ح  اِىطلاب ّٗتائج اِىتعيٌ فً ٍادج اِىقشآُ

تيٍتاس", اِىثحث, قسٌ اِىتشتٍح اِىذٌٍْح اِلإسلاٍٍح ميٍح اِىتشتٍح  ٖ اِىحنٍٍ٘ح

ٗئعذاِد اِىَعيٍَِ جاٍعح اِىسٍذ عيً سحَح الله اِلإسلاٍٍح اِىحنٍٍ٘ح 

 ت٘ىّ٘ج أجّ٘ج. تاششاِف حج. خٍش اِلَّاً, اِىَاجٍستٍش.

 .عيٌاِلَٕتَاٍاخ ّٗتائج اِىت, اِىنيَاخ اِىشئٍسٍح: ٍطاتقح

اِىذاِفع ٗساِء ٕزاِ اِىثحث ٕ٘ أُ دسجاخ اِىحذ اِلأدّى ٍِ ٍعاٌٍش 

ىْ٘اِتج تعيٌ اِىطلاب فً ٍادج اِىحذٌث اِىقشآًّ فً اِىَذسسح اِىثاٌّ٘ح  اِلَمتَاه

تيٍتاس لَ تضاِه ٍْخفضح ٗأحذ اِىع٘اٍِو اِىتً تإثش عيى رىل ٕ٘  ٖ اِىحنٍٍ٘ح

سٌس ٗاِىتعيٌ. أُ اِىَعيٍَِ لَ ٌضاِىُ٘ ٌستخذٍُ٘ اِلأساىٍة اِىتقيٍذٌح فً اِىتذ

تٍَِٖ طشٌقح اِىَحاضشج عيى اِلأّشطح. ٗىٖزاِ اِىسثة، ىضٌادج اِلَٕتَاً ّٗتائج 

 اِىتعيٌ ٕ٘ اِستخذاًِ طشٌقح اِىَطاتقح فً تعيٌ اِىقشآُ ٗاِىحذٌث.

( ٕو ْٕاك تأثٍش ىتطثٍق اِستشاِتٍجٍح ٕٔزاِ اِىثحث ًٕ )  ٍشنلاخ

اِىحذٌث فً اِىتعيٌ "اِىثحث عِ اِىَطاتقح" عيى إِتَاً اِىطلاب تَادج اِىقشآُ ٗ

( ٕو ْٕاك تأثٍش ىتطثٍق اِستشاِتٍجٍح ٕتيٍتاس؟ ) ٖ اِىَذسسح اِىثاٌّ٘ح اِىحنٍٍ٘ح

اِىتعيٌ "اِىثحث عِ اِىَطاتقح" عيى ّتائج تعيٌ اِىطلاب فً ٍادج اِىقشآُ 

( ٕو ْٕاك تأثٍش ٖتيٍتاس؟ )  ٖ ٗاِىحذٌث فً اِىَذسسح اِىثاٌّ٘ح اِىحنٍٍ٘ح

عيى إِتَاً ّٗتائج تعيٌ  ىتطثٍق اِستشاِتٍجٍح اِىتعيٌ "اِىثحث عِ اِىَطاتقح"

تيٍتاس؟.  ٖ اِىطلاب فً ٍادج اِىقشآُ ٗاِىحذٌث فً اِىَذسسح اِىثاٌّ٘ح اِىحنٍٍ٘ح

( ئثثاخ تأثٍش تطثٍق اِستشاِتٍجٍح اِىتعيٌ ٍطاتقح عيى ٔإٔذاِف ٕزاِ اِىثحث ًٕ )

 ٖ إِتَاً اِىطلاب تاىَادج اِىقشآُ ٗاِىحذٌث فً اِىَذسسح اِىثاٌّ٘ح اِىحنٍٍ٘ح

تطثٍق اِستشاِتٍجٍح اِىتعيٌ ٍطاتقح عيى ّتائج تعيٌ ( ئثثاخ تأثٍش ٕتيٍتاس. )

اِىطلاب فً ٍادج اِىقشآُ ٗاِىحذٌث فً اِىَذسسح اِىثاٌّ٘ح اِىحنٍٍ٘ح تيٍتاس.)  

لإثثاخ ٍا ئراِ ماُ ْٕاك تأثٍش ىتطثٍق اِستشاِتٍجٍح اِىتعيٌ ٍطاتقح عيى 

إِتَاٍاخ اِىطلاب ّٗتائج اِىتعيٌ فً ٍادج اِىقشآُ ٗاِىحذٌث فً ٍذسسح 

تيٍتاس. ٌستخذً ٕزاِ اِىثحث اِىَْٖج اِىنًَ ّٗ٘ع  ٖ  ٌح اِىحنٍٍ٘حاِىَذسسح اِىثاّ٘

اِىتصٌٍَ شثٔ اِىتجشٌثً ىيثحث. فً ٕزٓ اِىذساِسح، ماُ أفشاِد اِىثحث ٍِ 

اِىصف اِىساتع )ب( ماىفصو اِىضاتظ تاستخذاًِ اِىطشٌقح اِىتقيٍذٌح ٗاِىفصو 

 اِىساتع )ص( ماىفصو اِىتجشٌثً تاستخذاًِ طشٌقح اِىَطاتقح.
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ختثاس ٗاِلَستثٍاّاخ ٗاِىَلاحةح ٗاِىت٘ثٍق فً تٌ اِستخذاًِ أدٗاِخ اِلَ

جَع اِىثٍاّاخ ىٖزاِ اِىثحث ٍع تقٍْاخ ٍعاىجح اِىثٍاّاخ اِىَتَثيح فً اِختثاس 

اِىصلاحٍح ٗاِختثاس اِىَ٘ث٘قٍح ٗاِختثاس اِىحاىح اِىطثٍعٍح ٗاِختثاس اِىتجاّس 

ٗاِختثاس ٍاّ٘فا. ٌَٗنِ سؤٌتٔ ٍِ خلاه  Tٗاِختثاس اِىفشضٍاخ ٗاِختثاس 

. اِلَٕتَاً تاىتعيٌ ّٗتائج اِىتعيٌ ٕ٘ sigاِختثاس ٍاّ٘فا اِىزي ٌ٘ضح قٍَح 

. ىزاِ أظٖشخ ّتائج اِىثحث أُ ْٕاك تأثٍشاًِ ىتطثٍق اِستشاِتٍجٍح اِىتعيٌ 520.ٓ

ٍطاتقح عيى إِتَاٍاخ اِىطلاب ّٗتائج تعيٌَٖ فً ٍادج اِىقشآُ ٗاِىحذٌث فً 

 تيٍتاس. ٖ اِىثاٌّ٘ح اِىحنٍٍ٘حٍذسسح اِىَذسسح 

 

 

 

 

 

 

 

 


